
نگاهی به فهرست 20 نفره گران ترین فوتبالیست های ایرانی

سردار با فاصله در صدر با فرا رسیدن مهلت نقل وانتقالات دوباره شایعه جابه جایی 

چند لژیونر فوتبال ایران قوت گرفته و ســـتاره هایی چون 

ســـردار آزمون و مهدی طارمی که فصلی درخشـــان را در 

لیگ های خود ســـپری کرده اند با پیشـــنهادهای زیادی 

ازسوی تیم های دیگر روبه رو شده اند. علیرضا جهانبخش 

هم به احتمال زیاد از تیمش جدا خواهد شد و با شرایطی 

که درحال حاضر دارد، بعید است در تیم  ماندگار شود. در 

ادامه نگاهی به فهرســـت گران ترین بازیکنان حال حاضر 

فوتبال ایران براســـاس رده بندی ســـایت ترانسفر مارکت 

خواهیم داشت. 

سومین بازیکن گران آسیا
ســـردار آزمون با فاصله ای زیاد نســـبت به رقبا گران ترین 

بازیکـــن کنونی فوتبال ایران اســـت. مهاجـــم زنیت که 

عنوان آقای گلی لیگ روســـیه را نیز به دست آورده است، 

18 میلیون یورو قیمت گذاری شـــده است. البته معمولا 

ارزش گذاری ســـایت »ترانســـفر مارکت« با آنچه در زمان 

نقل وانتقالات رخ می دهد متفاوت است و شرایط بازیکن، 

نیاز باشگاه ها به او و همچنین قدرت چانه زنی باشگاه ها 

و مدیربرنامه هـــا تاثیر زیادی در رقـــم نهایی انتقال دارد. 

شـــیوع کرونا در دنیا روی قیمت بازیکنان نیز تاثیر منفی 

داشت و باعث شد تا تمامی ارقام کاهش یابد، اما حالا با 

شـــروع زمان نقل وانتقالات قیمت ها تقریبا دوباره به روال 

ســـابق برگشته است. سردار در زمان انتقال به زنیت 9/5 

میلیون یورو قیمت داشـــت که درنهایت این باشگاه برای 

خرید او 12 میلیون یورو پرداخت کرد. درخشش او در این 

باشگاه و در قهرمانی به همراه این تیم و کسب عنوان آقای 

گلی مسابقات حالا قیمت او را به 18میلیون یورو رسانده 

است. بااین حال زنیت به مشتریان او اعلام کرده با رقمی 

کمتـــر از 30 میلیون یورو حاضر به فروش ســـتاره ایرانی 

خود نیست. از ناپولی، میلان، وستهام و آرسنال به عنوان 

مشتریان احتمالی او نام برده می شود. آزمون تنها ایرانی 

حاضر در فهرست 10 بازیکن گرانقیمت آسیاست که پس 

از هیونگ مین سون وینگر کره ای تاتنهام و تاکه فوسا کوبو 

پدیده 19 ســـاله ژاپنی که سال گذشته راهی رئال مادرید 

شد و فصل قبل به صورت قرضی در مایورکا بازی می کرد، 

در رتبه سوم قرار گرفته است.

 

سقوط جهان به رده دوم
نفر دوم این فهرست علیرضا جهانبخش است که دو فصل 

بد را در برایتون سپری کرده و از آقای گلی لیگ هلند به 

نیمکت نشینی در این تیم متوسط انگلیسی رسیده است. 

جهانبخش در آلکمار پیشـــرفت فوق العاده ای داشت و 

پیش از انتقال به برایتون 18 میلیون یورو قیمت گذاری 

شـــده بود تا در آن زمـــان گرانقیمت ترین بازیکن ایرانی 

لقب بگیرد. آلکمـــار از فروش او 19 میلیون یورو درآمد 

کسب کرد، اما نمایش نه چندان خوب این وینگر ایرانی 

در لیگ جزیره سبب شد طی دوسال قیمت او به نزدیک 

یک ســـوم کاهش پیدا کند و حالا تنها 6/5 میلیون یورو 

قیمت دارد. گراهام پاتر، ســـرمربی ایـــن فصل برایتون 

اعتقاد زیادی به بازی او نداشـــت و در بیشتر بازی ها او 

را نیمکت نشـــین یا حتی سکونشین کرد. در این شرایط 

بعید اســـت جهانبخش را فصل بعد بـــا پیراهن برایتون 

ببینیم و گفته می شود بازگشت به هلند و حضور در یکی 

از دو تیـــم آژاکس یا آیندهوون اصلی ترین گزینه های او 

در تابستان هستند.

 

طارمی به قدوس رسید
ســـامان قدوس در رده سوم این لیست قرار دارد. بازیکن 

دوتابعیتی که در لیگ سوئد به ستاره ای تاثیرگذار تبدیل 

شد و نهایتا بازی در تیم ملی ایران را انتخاب کرد. قدوس 

دوفصل پرحاشیه را در آمیان فرانسه سپری و در این مدت 

اتفاقات عجیبی را تجربه کرده اســـت. محرومیت 4 ماهه 

پس از انتقال نافرجام از استرشوندس سوئد به هوئسکا و 

پس از آن سقوط آمیان به دسته 2 فرانسه که پس از نیمه 

کاره ماندن لیگ این کشـــور اتفاق افتاد سال بدی را برای 

این مهاجم تکنیکی رقم زد. او که قیمتش به 5 میلیون یورو 

هم رســـیده بود حالا 3/2 میلیون یورو قیمت گذاری شده 

و به نوشـــته رسانه های فرانسوی با وجود سقوط آمیان، از 

این باشگاه جدا نخواهد شد. 

مهدی طارمی رتبه سوم مشترک را به همراه قدوس در اختیار 

دارد. ســـورپرایز این فصل لیگ پرتغال که تا آستانه آقای 

گلی این مســـابقات هم پیش رفت و درنهایت درحالی که 

با وینیســـیوس، مهاجم برزیلی بنفیـــکا در تعداد گل  زده 

مساوی بود به دلیل دقایق بیشتر حضور در میدان به این 

عنوان نرســـید. قیمت او پیش از شیوع کرونا به 4 میلیون 

یورو رسیده بود و در ادامه به 3/2 میلیون یورو رسید. البته 

این سایت هنوز ارزش جدید این ستاره ایرانی را به روزرسانی 

نکـــرده و آخرین تغییر قیمت او حـــدود 4 ماه پیش انجام 

شـــده است. مسلما با درخششـــی که به خصوص پس از 

وقفه در لیگ این کشور داشته و 11 گلی که در این مدت 

به ثمر رسانده است، قیمت او افزایش قابل توجهی خواهد 

داشت و شاید حتی به رتبه دوم این فهرست صعود کند. او 

هم چندین مشـــتری جدی دارد و ریو آوه احتمالا با رقمی 

کمتر از 10 میلیون یورو حاضر نیســـت جواهر ایرانی اش 

را از دست بدهد. 

افت قیمت رضا�یی
در ادامه این فهرست نام کاوه رضایی، علیرضا بیرانوند و میلاد 

محمدی دیده می شود که همگی 2/8 میلیون یورو ارزش 

دارند. قیمت رضایی در دوره نخست حضورش در شارلروا به 

سرعت بالا رفت و به 4 میلیون یورو رسید اما انتقال ناموفقش 

به بروژ باعث افت او شـــد. رضایی در دوران حضور دوباره و 

قرضی در شـــارلروا عملکرد خوبی داشت، اما سرمربی بروژ 

تمایلی به حفظ او ندارد و دیروز اعلام شـــد که او یک فصل 

دیگر به عنوان بازیکن قرضی در شارلروا بازی خواهد کرد. 

بیرانوند نیز بالاخره انتقالش به آنتورپ قطعی شد، اما مبلغ 

انتقالش با قیمتی که قبلا روی او گذاشته شد فاصله زیادی 

داشـــت و این باشـــگاه بلژیکی )به ادعای ترانسفرمارکت( 

تنها 600 هزار یورو برای جذب او به پرسپولیس پرداخت. 

میلاد محمدی در فصل گذشته خیلی زود به ترکیب اصلی 

خنت رســـید و مدافع چپ ثابت تیمش شـــد. او تابستان 

گذشته درحالی که 5 میلیون یورو قیمت داشت با انتقالی 

آزاد از احمد گروژنی روســـیه به بلژیک رفت و در یک سال 

گذشـــته با افت قیمت روبه رو شد که بخشی از آن به دلیل 

بحران مالی در فوتبال دنیا به سبب ویروس کروناست. 

جوانان 2 میلیونی
مجید حسینی و علی قلی زاده بازیکنان 2 میلیون یورویی 

این لیست هستند. حسینی فصل نسبتا خوبی را در ترابزون 

اسپور ترکیه سپری کرد و با این تیم در آستانه قهرمانی در 

لیگ نیز قرار داشـــت اما درنهایت به این عنوان نرســـید و 

قهرمانی در جام حذفی تنها موفقیت این تیم در این فصل 

بود. قرارداد مدافع سابق استقلال در پایان فصل به پایان 

می رسید، اما ترابزون بند تمدید یک ساله آن را فعال کرد. 

گفته می شد حسینی به تازگی پیشنهادی 2 میلیون یورویی 

از سمپدوریای ایتالیا دریافت کرده بود. قلی زاده هم فصل 

پیش یکی از بهترین بازیکنان شارلروا در لیگ بلژیک بود 

که درنهایت توانست تیمش را به رتبه سوم جدول برساند. 

وینگر ســـابق سایپا 4 سال دیگر با تیمش قرارداد دارد و با 

ادامه این روند می تواند به زودی بازی در تیم بزرگ تری را 

تجربه کند. مهرداد محمدی، مهاجم آوس پرتغال رده دهم 

گران ترین بازیکنان ایرانی را با 1/6میلیون یورو در اختیار 

دارد. درخشش او در آوس هم نتوانست مانع از سقوط این 

تیم شـــود و به احتمال زیاد او در پایان فصل از این باشگاه 

جدا می شود. محمدی دو پیشنهاد از تیم های سن اتین و 

مون پلیه فرانسه دارد. 

ترابی، گران ترین بازیکن لیگ
کریم انصاری فرد بازیکن 1/2 میلیون یورویی این رده بندی 

اســـت که در الســـیلیه قطر توپ می زند و رسانه های این 

کشـــور از تمدید قرارداد او خبـــر می دهند. مهدی ترابی 

درحال حاضـــر گران ترین بازیکن ایرانی شـــاغل در لیگ 

داخلی است که هم قیمت انصاری فرد است و رده یازدهم را 

در اختیار دارد. احسان حاج صفی نیز تنها نماینده تراکتور 

در 20 نفر ابتدایی این لیست است که با یک میلیون یورو در 

رتبه سیزدهم جای دارد و البته در نقل وانتقالات تابستانی 

احتمـــالا یکی از بازیکنانی خواهد بود که تیم های مدعی 

لیگ ایران برای خرید او با هم رقابت خواهند کرد، هرچند 

گفته می شود ممکن است به لیگ یونان برگردد. در رده های 

بعدی این فهرســـت مرتضـــی پورعلی گنجی )950 هزار 

یورو(، امید ابراهیمی، شـــجاع خلیل زاده، امیر عابدزاده، 

علـــی علیپور و احمد نوراللهی )800 هزار یورو( قرار دارند 

و فرشید اسماعیلی، کمال کامیابی نیا، سیامک نعمتی، 

پیام نیازمند و یونس دلفی با 725هزار یورو مشـــترکا رتبه 

بیستم را در اختیار دارند. 
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ورزش

گفتوگو

اسکواش یکی از رشته های ورزشی است که در سال های 

اخیر توانســـته پله های ترقی را طی کند و دســـتاوردهای 

بســـیاری در زمینه نتایج بین المللی، کسب کرسی های 

آسیایی و همچنین استعدادیابی داشته باشد تا همیشه 

در جـــدول عملکـــرد فدراســـیون های ورزشـــی یکی از 

فدراســـیون های برتر لقب بگیرد. البته در این بین تداوم 

مدیریت در این مجموعه نیز بی تاثیر نبوده و فدراسیون 

اســـکواش برای سومین دوره 4 ســـاله است که مسعود 

ســـلیمانی را به عنوان رئیس بالای سر خود می بیند و این 

اتفاق باعث شده مجموعه اسکواش بتواند برنامه ریزی های 

خوبی در این مدت داشـــته باشـــد و تا حـــدود زیادی به 

اهدافی که درنظر داشته برســـد. فرصتی دست داد تا با 

رئیس فدراسیون اسکواش چند دقیقه ای همکلام شویم 

و درخصوص مســـائل مختلف این رشـــته ورزشی و البته 

تفاهمنامه ای که به تازگی با دانشگاه آزاد به امضا رسانده 

است، صحبت کنیم. گفت وگوی »فرهیختگان« با سلیمانی 

را در زیر می خوانید.

ابتدا از شرایط فدراسیون اسکواش در این روزها بگویید.

مثل همیشـــه درحال کارکردن هســـتیم و این کارکردن تنها 

مختص داخل فدراســـیون نمی شود و ما هر بخشی از کار را به 

یکی از هیات های استانی خود واگذار کرده ایم تا بدین شکل 

همه را درگیر کار کنیم. به طور مثال بخش داوران ما در شـــیراز 

اداره می شود و یا برگزاری لیگ را در مشهد مدیریت می کنند. 

خدارا شکر بازتاب هایی که از فدراسیون جهانی اسکواش، وزیر 

محترم ورزش و ریاست کمیته ملی المپیک می بینیم، این است 

که یکی از فدراسیون های اثربخش بوده ایم.

بخشی از انرژی شما در این روزها صرف رشته پدل می شود 

که ظاهرا هدف فدراسیون این است که خیلی زود این رشته 

در کشورمان توسعه یابد.

اتفاقا همین امروز با کوجی رئیس پدل ژاپن صحبت می کردم 

و متوجه شـــدم آنها برای پدل در شـــرق آســـیا تشکیلاتی را 

راه اندازی کرده اند به نام باسفیک که این تشکیلات از استرالیا 

تا هند را دربر می گیرد. ما برای اینکه از قافله عقب نمانیم تا 

درصورت تشکیل فدراسیون پدل بتوانیم کرسی های تاثیرگذار 

را در اختیار داشـــته باشیم، الهام شـــیرزاد را به لوییجی که 

رئیـــس پدل در جهان اســـت معرفی کردیـــم و در نامه ای از 

ایشان خواســـتیم سمت ایشـــان و زمینه کاری شان را به ما 

اعلام کنند. خدارا شکر خانم شیرزادی بدون حاشیه هستند 

و به فدراســـیون وفادار هستند و خوشـــحالیم که می توانیم 

یک کرســـی دیگر در ســـطح بین المللی به دســـت بیاوریم.

فکر می کنم یکـــی از دوره های ســـخت مدیریتی را آغاز 

کرده اید، چراکه باتوجه به زمزمه المپیکی شدن اسکواش 

در المپیک 2024 شما سرعت استعدادیابی را در اسکواش 

تندتر کرده اید.

خب، ما پیش از این هم در زمینه استعدادیابی قدم های خوب 

و موثری برداشـــته بودیم و همین که جزء 3 فدراسیون برتر در 

زمینه اســـتعدادیابی هستیم، خودش گواه این ادعا است. در 

گذشـــته ما با نام ستاره اســـتعدادیابی را انجام می دادیم و در 

ادامـــه نام آن را به الماس ملی تغییر دادیم و حالا هم با همین 

نام کار اســـتعدادیابی را پیش می بریم. این کار با فرآیند خوبی 

پیش می رود، چراکه ما از هیات های اســـتانی خواسته ایم که 

فقط برایمان اســـتعدادیابی کنند و ما براساس استعدادهایی 

که معرفی می شـــوند به هیات هایمان امتیاز می دهیم. ما در 

زمینه کشـــف اســـتعدادهای 11 تا 19 سال قدم های موثری 

برداشته ایم تا ان شـــاءالله درصورت المپیکی شدن اسکواش 

عقب نمانده باشیم.

فعالیت های اســـکواش در روزهای کرونایی به چه شکل 

پیش می رود؟

 خدا را شـــکر تا به این لحظه برای مجموعه اسکواش مشکلی 

پیش نیامده است. البته بد نیست بدانید که آقای عبدالحمید 

احمدی، معاون ورزش همگانی وزارت ورزش و جوانان در نامه ای 

9 فدراسیون را که در زمینه تبلیغ شعار در خانه بمانیم، در خانه 

تمرین می کنیم و... قدم های موثری برداشـــته بود را معرفی 

کردند که اســـکواش هم یکی از آنها بود. ما مسابقات مختلفی 

برگزار کردیم کـــه در آن ویدئوهای یک دقیقه ای از خانواده ها 

می گرفتیم و به برترین آنها که تمرینات و حرکات ورزشی خانگی 

را تشـــکیل می داد جوایزی اهدا می کردیم، با نفرات برتر زنده 

مصاحبه می کردیم و درکل طرح های تشـــویقی داشتیم تا به 

درخانه ماندن مردم کمک کرده باشیم.

پس فدراسیون اسکواش هیچ مشکلی ندارد.

تنها مشکل ما مثل تمام قسمت های کشور مالی است که آن هم 

مشکل بزرگی نیست و می بینید که بدون پول هم توانسته ایم 

این همه کار انجام دهیم. البته جا دارد از وزارت ورزش قدردانی 

کنـــم که در همین دوره بد مالی 5/5 میلیارد در بیرجند هزینه 

کردند تا در این منطقه شـــرقی کشور که اصلا اسکواش وجود 

نداشت، یکی از بهترین کمپ های کشور ساخته شود که البته 

دو زمین پدل را هم دربر می گیرد. در مشهد نیز در منطقه سجاد 

حدود 7،8 میلیارد ســـرمایه گذاری شـــده تا بتوانیم اسکواش 

و پدل را در این شـــهر گســـترش دهیم. البته یک خبر مهم که 

برای اولین بار اعلام می کنم این است که با جذب سرمایه گذار 

مدنی توانسته ایم برای ارتقای سالن مجموعه ورزشی انقلاب 9 

میلیارد هزینه کنیم تا تعداد ســـالن های این مجموعه را به 15 

عدد برســـانیم. در اصل 6 سالن را بهسازی می کنیم و 9 سالن 

جدید نیز در مجاورت آن ساخته می شود. تمام مجوزهای این کار 

گرفته شده و با پایان این پروژه می توانیم از رقابت های جهانی 

در کشورمان میزبانی کنیم.

از تفاهمنامه ای که با دانشگاه آزاد به امضا رساندید بگویید. 

ظاهرا چندسالی بود که دنبال این تفاهم بودید.

بله، فکر می کنم حدود 10 سال است من دنبال قرارداد همکاری 

با دانشگاه آزاد هستم و بنابر دلایلی موفق به انجام آن نمی شدم. 

البته مدیران جدید بســـیار عملیاتی هستند و ما خیلی زود با 

آقای لشگری به یک تفاهمنامه مشترک رسیدیم. البته در این 

بین دکتر غزالیان و همتی تلاش بسیار زیادی کردند که جا دارد 

تشکر ویژه از این عزیزان داشته باشم.

در این تفاهمنامه چه مواردی گنجانده شده است؟

یک سالن دو طرف شیشه دارد که سال های سال است در آن 

شکســـته شـــده و نیاز به مرمت دارد. قرار شد خانم نیکنام که 

نایب رئیس استان البرز هستند، مشکلات این سالن را حل کنند 

تا دانشگاه بتواند برای جذب علاقه مندان این رشته اقدام کند. 

حالا این نفرات می توانند دانشجو یا اعضای دانشگاه باشند و یا 

خارج از مجموعه دانشگاه آزاد. ضمن اینکه چهار زمین تنیس نیز 

در مجموعه علوم وتحقیقات وجود دارد که از دور خارج شده اند 

و قرار است با جذب سرمایه گذار در این محل سالن های پدل و 

اسکواش ایجاد شود. ضمن اینکه از سال 1400 دانشگاه آزاد 

را در لیگ اسکواش میزبانی می کنیم.

رئیس فدراسیون اسکواش در گفت وگو با »فرهیختگان«: می خواهیم مسابقات جهانی را برگزار کنیم

در فصل آتی لیگ اسکواش میزبان دانشگاه آزاد هستیم

سیامک خاجی
روزنامهنگار

آرش محمدی
روزنامهنگار

@ f a r h i k h t e g a n d a i l y

کاوانی در مصاحبه با مجله فوتبال فرانسه:

حداقلیکفصلدیگرکاردارم

ستاره اهل اروگوئه و بازیکن گلزن 

تیم فوتبال باشگاه پاری سن ژرمن 

فرانسه اکنون به عنوان یک بازیکن 

آزاد درحال بررسی پیشنهادات 

رسمی است و گویا از بایرن مونیخ یک پیشنهاد عالی دریافت کرده 

است. گفت وگوی مجله فوتبال فرانسه با کاوانی را بخوانید.

  یک فصل خوب با پاریس، هم گلزنی کردی و هم درخدمت تیم بودی.

خوشحالم، این نظر کارشناسان و هواداران است و برای من بسیار ارزشمند 

است. در مدت زمان حضور در پاری سن ژرمن، از 2013 تاکنون 200 

بار به میدان رفته ام و 138 بار گل زده ام، این برای من بسیار ارزشمند 

و مهم است.

  آیا قرار است قرارداد خود را تمدید کنی؟

هنوز مذاکره جدی در این خصوص صورت نگرفته و من اصراری برای این 

کار ندارم، ایده آل من این است که در پاری سن ژرمن بمانم و همچنان 

در این تیم دوست داشتنی از فوتبال لذت ببرم، اما باید دید در آینده 

چه خواهد شد.

  در این تیم به آرزوهای خود رسیدی؟

چه باید بگویم؟ ما در لیگ قهرمانان اروپا بدشناسی آوردیم و سه فصل 

پیاپی جنگیدیم، خیلی خوب بودیم دنیای فوتبال با ما خوب نبود. 

شاید اگر در یک تیم اسپانیایی بودم یا یک تیم ایتالیایی بهتر بود، اما 

پشیمان نیستم.

  بهترین خاطره تو از بازی در پاریس چه بوده است؟

هم بازی شدن با زلاتان برای من یک اتفاق عجیب و دوست داشتنی بود، او 

هیچ وقت یک دوست خوب نیست واقعا رفتاری غیرقابل پیش بینی دارد اما 

دوست داشتنی است و از اینکه با او همبازی بودم همیشه حس خوبی دارم.

  و اما یک سوال مهم، بایرن مونیخ مقصد بعدی تو است؟

آنها به صورت رسمی به من پیشنهاد داده اند و این بسیار ارزشمند است، از 

طریق وکیل خود این پیشنهاد مهم را بررسی می کنم و به زودی با آنها جلسه 

آنلاین خواهیم داشت، برای فصل آینده برنامه ریزی کرده ام و به نظر خودم 

هنوز یک جوان پر انرژی هستم، دست کم یک فصل 

دیگر کار دارم و شاید در لباس بایرن مونیخ 

بتوانم این را به دنیای فوتبال ثابت کنم. 

بایرن تیم بزرگی است ولی چالش تغییر 

محل زندگی کمی برایم سخت است.

  هفته ای 350 هزار پوند دستمزد برای 

بازی در تیمی که لواندفسکی را 

در پست تخصصی تو دارد؟

من قیمت خودم را دارم، 

لواندفسکی بازیکن بزرگی 

من  که  همان طور  است 

هستم، بایرن مونیخ باید 

هزینه داشتن یک بازیکن 

مهم را پرداخت کند، آنها 

مشکلی با این موضوع ندارند 

و موضوع مذاکره ما اکنون 

مسائل مالی نیست.

مصاحبهروز

بابک سرانی آذر
مترجم


